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دردنیایـــیکـــهکروناوجودنداشـــت،الان

نمایشگاهکتابدرحالبرگزاریبود،ناشران

درحالفروشکتابهایشانومردممیهمانان

ایننمایشـــگاهبودندوکتـــابمیخریدند.

دغدغهمـــاناینبودکهاگـــربارانبیاید،چه

خسارتیبهناشرانواردمیشود،اگرمثلسالگذشتههواسردشود،چهکاریانجام

بدهیم؟دغدغههاییکههمیشهدربرگزارینمایشگاهداشتیموکروناباآمدنشمارا

بهسمتوســـویدیگریبرد.هفتهگذشتهبودکهنیکنامحسینپوربهقولخودش

ایدهبرگزارینمایشگاهرابهصورتمجازیمطرحکرد،ایدهایکهدرهمانساعتهای

اولیه،مخالفانآنبیشترازموافقانشبود.محمدجوادمرادینیا،مدیرکلدفترتوسعه

کتابوکتابخوانیارشادیکیازمخالفانبرگزاریمجازینمایشگاهاستومیگوید:

»درروزهاییکهکرونادرکشـــورشایعشده،شاهدهستیمکهبرخیناشرانبهعلت

اینکهامکانترددمردموبازگشاییفروشگاههاوجودندارد،خدماتخودرادرفضای

مجازیبهمردمارائهمیدهند.اینمسالهبهخودیخودمفیداست،امابرگزاریمجازی

نمایشگاهکتابقابلاجرانیســـتوآنچهاینرویدادفرهنگیرامتمایزکرده،حضور

پرشورمردموعلاقهمندانبهاینحوزهوبرگزاریفیزیکیآناستونمایشگاهمجازی

نمیتواندجایگزیناینرویدادبزرگفرهنگیشود.«ایننشانمیدهدکهدرارشاد

هماینطرحمخالفانیداردوهمکاراننیکنامحســـینپورخیلیموافقنیستندکه

ایناتفاقبیفتد.ازطرفدیگر،ناشرانهمدرگروههایمخالفبهبحثوتبادلنظر

دربارهاینموضوعپرداختندوبهگفتهیکیازناشران،کاشبدانیمکهباموافقتکردن

باطرحمجازینمایشگاه،خودمانراازبرگزارینمایشگاهفیزیکیمحروممیکنیمو

ازدوشارشادهمباایننمایشگاهنصفهونیمهباریبرداشتهمیشود.درصفحهامروز

ســـراغکســـیکهاینایدهرامطرحکردودوناشرداخلیوخارجیرفتیمتابرایماناز

نمایشگاهمجازیکتاببگویند.

احد رضایی، مدیرعامل انجمن فرهنگی ناشران بین الملل است. با توجه به شیوع فراگیر ویروس کرونا در همه دنیا، مشکلات 

ناشران فعال در حوزه بین الملل بیشتر شده است. به سراغ او  رفتیم تا نظرش را درمورد نمایشگاه مجازی کتاب بگوید. 

او در این مورد گفت: »اولا دوستانی که می گویند نمایشگاه باید به صورت مجازی باشد، باید تامل بیشتری درباره اجرای آن 

داشته باشند. این دوستان می گویند، نمایشگاه های دنیا برگزاری اش منتفی شده است و امکان مجازی برگزار شدنش وجود 

دارد، پس ما هم مجازی برگزار کنیم، من عرضم این است که درمورد بلونیا فقط نمایشگاه و بیشتر در آن بحث فروش رایت 

و بازدید کتاب ها و... مطرح است. رئیس نمایشگاه بلونیا هم در صحبت هایش گفته است که نمایشگاه مجازی، نمی تواند 

جای خالی این نمایشـــگاه به صورت فیزیکی را پر کند ولی در شرایط کرونا انگیزه ای است برای ناشران تا با این امکانات 

محصولات شـــان را عرضه کنند. قرار شده صفحه های مجازی را در اختیار شرکت کنندگان قرار دهند تا بتوانند مذاکره و 

محصول خود را معرفی کنند، یعنی چیزی به شکل فیزیکی عرضه یا رد و بدل نمی شود.« رضایی ادامه داد: »حالا برگردیم 

به نمایشگاه خودمان. نمایشگاه ما حالت فروشگاه دارد، فروشگاه بزرگی که در کنارش کارهای دیگر فرهنگی هم انجام 

می شود. ما اگر بخواهیم مجازی کتاب هایمان را بفروشیم، لازمه اش این است که ناشران شرکت کننده بیایند اطلاعات  

دقیق کتاب هایشان را در صفحه مجازی که قرار است ایجاد شود، بدهند، به گونه ای که مخاطب بتواند انتخاب دقیق کتاب 

را داشته باشد. واقعا تعارف نداریم شاید خیلی از ناشران ما این امکان را نداشته باشند که بتوانند این کار را انجام بدهند 

یا اینکه اطلاعاتی از کتاب هایشان برای بارگذاری نداشته باشند. همان طور که در نمایشگاه کتاب هم دیده ایم خیلی از 

ناشران اطلاعات دقیقی از کتاب هایشان ارائه نمی کنند. کاتالوگ درستی ندارند. حالا چه توقعی داریم که بیایند و این 

کار را در این فرصت کم انجام بدهند؟« وی با اشاره به نبود زیرساخت های لازم برای فعالیت مجازی در حوزه نشر و عرضه 

کتاب گفت: »شاید بیش از ۷۰ درصد ناشرانی که در نمایشگاه کتاب شرکت می کنند، ناشران کوچک هستند که غرفه های 

کوچک دارند، بنابراین این گونه ناشران اگر قرار باشد نمایشگاه مجازی برگزار شود از غافله عقب می مانند و  نمی توانند 

کاری انجام بدهند.  ما با وجود همه پیشرفت هایی که داشتیم، وقتی مراجعه زیادی به برخی سایت ها می شود مشکل پیدا 

می کنند، به عنوان مثال سال های گذشته قبل از نمایشگاه کتاب که ناشران می خواهند در سایت ثبت نام کنند، هجوم 

زیادی برای مجوز یا ثبت کتاب در خانه کتاب انجام می شد و بارها دیدیم که متاسفانه در این ایام مشکلات به وجود آمده، 

باعث دلخوری ناشران شده است. یا همین اخیرا سیستم هماهنگی که بین فیپا و مجوز قبل از چاپ ایجاد شد، در همین 

کانال ها و شبکه های ناشران می خواندیم که ناهماهنگ است. وقتی چنین کارهایی که سال هاست درحال انجام است 

اما با یک هجوم، فشار به شبکه وارد می شود امکان کار وجود ندارد. خب نمایشگاه هم اگر قرار باشد مجازی باشد، بعید 

نیســـت دچار چنین اتفاقاتی بشود.« رضایی اضافه کرد: »ما واقعا باید اول ساختار نمایشگاه به صورت مجازی را تعریف 

کنیم که چه کاری می خواهیم انجام بدهیم مثلا آیا کتاب ها موضوع بندی باشد؟ براساس ناشر می خواهد تقسیم بندی 

شود یا الفبایی باشد؟ آیا برای ناشر است یا کتابفروشان؟ بارگذاری چطور می خواهد باشد؟ و سوالات دیگر، سپس کار 

مجازی با کمک ناشران را شروع کنیم. در حوزه بین الملل که بنده فعالیت می کنم بعضی ناشران خارجی هم در بارگذاری 

کتاب هایشان در سایت نمایشگاه مشکل دارند؟ به خصوص ناشران عرب، به سختی می توانند کتاب هایشان را در سایت 

ما بارگذاری کنند تازه این مسائل برای نمایشگاهی است که سال هاست در حال برگزاری است. پس اول باید زیرساخت ها 

را فراهم کنیم و بعد به سمت برگزاری آنلاین و مجازی برویم. انجام این کار وقت زیادی می طلبد، آزمون و خطا هم ندارد.« 

مدیرعامل انجمن فرهنگی ناشران بین الملل درمورد بخش ناشران خارجی در نمایشگاه کتاب گفت: »درمورد بخش ناشران 

خارجی، باید تاکید کنم به صورت مجازی در این مدت کوتاه قابل برگزاری نیست. آمادگی وجود ندارد، اگر قرار بر نمایشگاه 

مجازی باشـــد همان طور که گفتم باید خلاصه ای از کتاب را در ســـایت داشته باشیم. اگر این اطلاعات بارگذاری نشود، 

اساتید و  دانشجویان نمی توانند کتاب را انتخاب کنند. مشتریان کتاب های خارجی همیشه قبل خرید کتاب، آن را تورقی 

می کنند و با خرید کتاب فارسی فرق دارد. بارها مشاهده شده که کتاب را خریده اند بعد از یک روز، کتاب را آورده اند و تاکید 

می کنند کتابی که می خواهیم نیست. به هرحال قیمت آنها بسیار متفاوت است. مضاف بر اینکه در بخش خارجی، شاهد 

هستیم وزارت ارشاد با کمک ما یارانه بخش خارجی را به صورت خیلی منطقی، سروسامان داده است. سال ها کتاب ها 

تفکیک شد و ارشاد به کتاب های جدیدتر، یارانه داد، برای اینکه مطمئن شود این یارانه حتما به مصرف کننده می رسد 

کتاب ها مهر زده شد و اینها راه هایی است که برای مصرف درست یارانه انجام شد. قرار بود امسال هم اگر نمایشگاه برگزار 

شود همین اتفاق بیفتد و لذا اگر به صورت مجازی باشد، این کار در بخش خارجی بسیار سخت یا غیرممکن می شود. اگر 

قرار است به صورت مجازی باشد، اول پیشنهاد دهندگان توضیحات شان را بدهند که می خواهند چه کاری انجام بدهند، 

از صنوف نظرخواهی کنند، سپس به سمت اجرا بروند.« وی اضافه کرد: »نکته مهم دیگر اینکه این کار با فروش های فصلی 

خانه کتاب خیلی متفاوت است. نمایشگاه کتاب خاصیتش این است که مخاطب انرژی  می گیرد که حتما از این نمایشگاه 

بازدید کند. انگیزه ای به او داده می شود که برود و کتاب را ورق بزند، لمس کند و بخرد. جایی است که خانوادها می آیند 

و به دنبال تهیه محصولات فرهنگی خودشان هستند. خب امکانات مجازی اینطور نیست، ورق زدن کتاب خودش حس 

خوبی به مخاطب برای خرید کتاب می دهد که در مجازی این اتفاق نمی افتد. مجازی اسمش مجازی است، در همین چند 

روز گذشته با وجود تبلیغات خرید اینترنتی اما خیلی ها از این موضوع ناراضی بودند. یا آموزش از راه دور دانش آموزان که 

خیلی ها مشکل دارند، همچنین کتاب بخصوص اورجینال آن چون قیمتش بالاست باید برای پستش نیز امکانات زیادی 

فراهم باشد.« مدیرعامل انجمن فرهنگی ناشران بین الملل تاکید کرد: »این طور نیست که راحت بگوییم می توانیم برگزار 

کنیم. بخصوص بخش خارجی به صورت مجازی امکان برگزاری در این زمان و با عجله ندارد. اول باید زیرساخت ها فراهم 

شود، قطعی اینترنت نداشته باشیم، امکان یارانه برای فروشندگان و خریداران فراهم شود. اطلاعات کامل کتاب ها در سایت 

وجود داشته باشد تا مخاطب بتواند اطلاعات دقیقی از کتاب داشته باشد و ده ها مورد دیگر.« وی درمورد برگزاری نمایشگاه 

کتاب در آبان ماه گفت: »چون امکان فروش مجدد هم ندارد. با توجه به این موارد که خلاصه ای از مشکلات عرض شد من 

درخواستم این است که نمایشگاه به صورت فیزیکی ان شاءالله بعد از رفع کرونا حتما در مهر یا آبان برگزار شود، حتی اگر 

لازم است فقط بخش خارجی را در آن زمان برگزار کنیم با همان تمهیداتی که برای یارانه کتاب وجود دارد. این بزرگ ترین 

کمک به ناشران است و نیز به مراکز علمی که بتوانند منابع موردنظر را تهیه کنند. درخواست مان از شورای سیاستگذاری 

در آینده نزدیک این است که نمایشگاه را در زمانی مناسب بعد از اجازه ستاد مرکزی کرونا برگزار کنند.«

نیکنام حســـین پور، مدیرعامل خانه کتاب درباره طرح برگزاری 

مجازی نمایشگاه کتاب تهران به »فرهیختگان« گفت: »این در حد 

یک طرح و ایده بود. البته یک بار تجربه آن را با یکی از شرکت  هایی 

که با ارشاد کار می کنند، داشتیم. طرحی که مدنظر داشتم این بود 

که فضای مصلی را به صورت شماتیک طراحی کنیم تا هر ناشری 

در همان فضا، غرفه داشته باشد، مثل همان ثبت نام نمایشگاه و 

نام کاربری به آنها می دادیم و می توانســـتند کتاب هایشان را کم 

و زیاد کنند. از این طریق ناشران می توانستند به صورت مجازی 

غرفه داشته باشند و همان فضای مصلی در مجازی پیاده شود.« 

حسین پور درمورد ارسال کتاب برای مشتریان گفت: »براساس این 

ایده با شرکت پست هم هماهنگی  هایی صورت می گیرد تا کتاب  ها 

پست شوند. حتی گلایه ناشران از کمبود جا برای غرفه هایشان، 

اینجـــا دیگر وجود ندارد. خارج از بحث کرونا، این طرح می تواند 

به ناشران کمک کند. چون همه شهروندان ممکن است امکان 

حضور فیزیکی در نمایشگاه نداشته باشند، اما این مدل برگزاری 

کمک کننده است؛ هم با تازه  های نشر آشنا می شوند هم امکان 

خریـــد دارند.« در ادامه به موضوعی که ناشـــران مطرح کردند، 

پرداختم که همه الان خودشان فروش آنلاین دارند، پس چرا باید 

این نمایشگاه مجازی را داشته باشیم، حسین پور گفت: »مطلوب 

این اســـت که برگزاری نمایشگاه به صورت فیزیکی باشد، حضور 

خود نویســـنده  ها و گفت وگو هایی که صورت می گیرد، مطمئنا 

خیلی کمک کننده است. اما شرایط فعلی جامعه این امکان را به ما 

نمی دهد، برای همین به سمت برگزاری نمایشگاه به صورت مجازی 

رفتیم. اتفاقا کرونا امکان جدیدی را به اصحاب فرهنگ و هنر داد 

تا برنامه  ها را به صورت مجازی برگزار کنند. نوع سبک زندگی مردم 

متفاوت شـــده، قطعا مطلوب ما این است که نمایشگاه به صورت 

فیزیکی برگزار شـــود.« می پرسم این ایده را به معاون فرهنگی و 

وزیر ارشاد هم داده اید، که می گوید: »من با توجه به تجربه ای که 

داشتم و  باسابقه ترین فرد در زمینه برگزاری نمایشگاه کتاب بودم، 

از نمایشگاه هفتم تاکنون حضور داشته و همه مسائل را دیده ام، 

با شـــرکت موردنظر صحبت کردیم و درخواست مکتوب هم برای 

جوادی، معاون فرهنگی ارشـــاد فرستادیم که می شود روی این 

موضوع تامل کرد. بعد از موافقت معاونت با شرکت  های مختلف 

صحبت می کنیم تا زیرساخت  های آن فراهم شود. ۱۵ روز پیش 

نامه را فرســـتادیم، اما هنوز جوابی نگرفته ایم. اگر جواب بدهند، 

قطعا می شود درموردش صحبت کرد.« حسین پور درمورد برگزاری 

فیزیکی نمایشگاه کتاب گفت: »هنوز تصمیمی گرفته نشده است. 

در فصل بهار که قطعا برگزار نمی شـــود، در تابستان هم احتمال 

برگزاری آن کم است و فقط پاییز و همان هفته کتاب می ماند.«

سعید مکرمی، مدیر انتشارات اسم که یکی از نشر های خوب این 

سال  ها بوده اســـت، درباره برگزاری نمایشگاه به صورت مجازی 

نظرات خوبی را با »فرهیختگان« مطرح کرد. حرف  هایی که مهم 

است و مطمئنا مسئولان باید به آن توجه کنند.

مکرمی می گوید: »در رابطه با خبری که برای برگزار کردن نمایشگاه 

به صورت مجازی پخش شده، چند نکته قابل تامل است. نکته اول 

خود برگزار کننده نمایشگاه مجازی است و مشخص نیست کدام 

قسمت وزارت ارشاد متولی برگزاری این نمایشگاه است؟ در برگزاری 

نمایشگاه کتاب، یکی از موسسات ارشاد که موسسه نمایشگاه  های 

فرهنگی است، متولی برگزاری نمایشگاه می شود ولی الان موسسه 

دیگری از ارشاد یعنی خانه کتاب، این موضوع را مطرح کرده است. 

پس نحوه مدیریت ا ولین مساله است.

مورد بعدی این است که ما در نمایشگاه کتاب تهران چند موضوع 

را با هم داشـــتیم. مردم با حضورشان کتاب  های تازه را می دیدند 

و غرفه به غرفه می چرخیدند و دیگر اینکه نمایشـــگاه به مثابه یک 

رویداد ملی بود، هم مردم و هم نویسندگان و نخبگان در آن حاضر 

می شدند. نویسنده در غرفه ناشرش می نشست و کتاب هایش را 

امضا می کرد و نمایشگاه، فروشگاهی بود که مردم خریدهایشان 

را انجام می دادند.« وی با طرح پرسشـــی درمورد کارکرد برگزاری 

نمایشگاه مجازی گفت: »وقتی ما می گوییم نمایشگاه را می خواهیم 

به صورت مجازی برگزار کنیم با چه چیزی مواجه هستیم؟ آیا با بعد 

نمایشگاهی آن مواجهیم یا با بعد رویدادگونه اش یا بعد فروشگاهی 

آن؟ در این سال  ها چالش  های متعددی برای نمایشگاه مطرح شده 

که نمایشگاه کتاب یک فروشگاه است یا نمایشگاه؟ بحث  های 

مختلفی داشت و موافقان و مخالفان درمورد این موضوع صحبت 

کردند. الان نمی خواهم این بحث را باز کنم، اما نمایشگاه کتاب 

به خاطر ذوابعاد بودنش، همیشـــه بعد فروشگاهی اش را تعدیل 

می کرد. فرصت  هایی فراهم می شد که می توانستیم بگوییم که 

دیگر نمایشگاه فقط فروشگاه نیست ولی وقتی درمورد فروشگاه 

مجازی کتاب صحبت می کنیم، اگر بنا بر این باشد که صرفا یک 

اطلاع رسانی درمورد کتاب  های تازه چاپ شده داشته باشیم، با 

چهار عکس و یک سایت؛ این اتفاق نمی افتد.«

مدیر انتشـــارات اســـم اضافه کرد: »اگر می خواهیم یک شبکه 

اجتماعی داشـــته باشـــیم تا فقط یک رویداد برگـــزار کنیم، در 

شبکه  های اجتماعی همین الان این اتفاق درحال افتادن است، 

خود اینستاگرام در این یک ماه زیاد رویداد لایو برگزار کرده حتی 

در ژانر های مختلف کتاب، سینما و... . اگر می گویند می خواهیم 

یک فروشگاه برگزار کنیم، آن وقت من به عنوان یک ناشر می گویم 

ما تعداد زیادی محل فروش کتاب داریم. فروشگاه  های کتاب در 

شهرستان  ها از هفته گذشته و در تهران از امروز می توانند فعالیت 

خود را شروع کنند. پس کتابفروشی  ها را برای فر وش کتاب داریم. 

ســـایت  های مجازی و آنلاین فروش کتاب هم داریم. بســـیاری 

از ناشران خودشـــان هم سایت فروش دارند. پس وقتی حرف از 

فروشـــگاه مجازی می زنیم برداشت من این است که وزارت ارشاد 

یا خانه کتاب فرصتی برای تصدی گری پیدا کرده اســـت. یعنی 

می خواهد خود را در تصدی گری عرضه کتاب دخالت دهد تا از 

فرصت  هایی که قانون در اختیارش گذاشته است، برای رقابت با 

 بخش خصوصی در حوزه کتاب سوءاستفاده کند.«

وی با اشـــاره به مبهم بـــودن تصمیمات مدیران فرهنگی گفت: 

»من وقتی این حرف  ها را می شـــنوم بدون  اینکه روند درســـتی 

برای برگزاری آن وجود داشـــته باشـــد، بیشتر می ترسم و  نگران 

می شوم و دلم می خواهد کرونا همین جور ادامه داشته باشد تا این 

دوستان هیچ کاری نکنند، خود بازار کتاب با همه تلاطم هایش، اگر 

متغیری نیاید، خود را به تعادل می رساند. همین پخش کنندگان 

و عرضه کنندگان کتاب، توانستند خود را رشد بدهند، چند سایت 

خوب اینترنتی داریم، از همین ابتدای کرونا، کتابفروشی ها، فروش 

آنلاین  خود را شروع کرده اند. برای همین وقتی بدون فکر، حرف 

از برگزاری نمایشگاه مجازی می شود، تن و بدن من می لرزد.«

سعید مکرمی در ادامه گفت: »مورد دیگر سوءاستفاده قانونی است، 

همه ناشـــران قانونا بعد از گرفتن مجوز و چاپ کتاب، باید اعلام 

وصول کنند، باید تعدادی از نسخ چاپ شده را به وزارت ارشاد تحویل 

دهند. حداقل سه نسخه که وزارتخانه یکی از نسخه  های کتاب را 

برای ثبت در ســـامانه این موسسه به خانه کتاب می دهد، یعنی 

خانه کتاب، رایگان یک دیتابانکی از کتاب  های جدید دارد. خب، 

اگر از این جایگاهش بخواهد برای بستر فر وش اینترنتی استفاده 

کند، کار درستی نیست و همه کسانی که در  بخش خصوصی این 

همه برای کار و فروش اینترنتی زحمت کشیده اند، باید چه کنند؟« 

وی درمورد معوقات ارشـــاد در طرح  هـــای فصلی کتاب، گفت: 

»ارشاد چندین دوره طرح  های فصلی برگزار کرد و در سال گذشته 

با چالش  های جدی برای برگزاری این طرح  ها مواجه شد. طرح 

پاییزه و زمستانه ۹۸ رسما تحت الشعاع قرار گرفت. یکی از دلایلش 

این بود که بسیاری از کتابفروشان وجه طرح بهاره ۹۸ را خیلی دیر 

دریافت کردند یا حتی برخی دریافتی هم نداشتند. همین مساله 

باعث شد خودشان از حضور در این طرح  ها انصراف بدهند. وقتی 

این موضوع نمایشگاه مجازی مطرح می شود، فکر می کنم ارشاد 

یا می خواهد پولی از جیب نداشته ناشران و کتابفروشان بردارد، یا 

اینکه بار خود را بر دوش کتابفروشان بگذارد و به نام خود اعلام کند.« 

وی درمورد شرایط وخیم این روز های بازار نشر و کتاب گفت: »ما 

در دور ه ای هستیم که صنف کتاب هیچ حامی و پشتیبان درست و 

درمانی ندارد، در دور ه ای هستیم که حتی فروشندگان کلاه بافتنی  ، 

به عنوان کسب وکار آسیب دیده، به بانک  ها اعلام می شوند، اما از 

صنف کتاب، هیچ اســـمی برده نمی شود، نه در تلویزیون و نه در 

جای دیگر، نامی از آنها برده نمی شود. همین کتابفروشی  هایی 

که به ســـختی درحال فعالیتند و با کوچک ترین التهاب، از سبد 

خانوار حذف می شـــوند. بالاخره کســـی که کار دولتی دارد، در 

این ماه  ها حقوقش را گرفته است و خرید کرده ولی در جایی مثل 

حوزه کتاب، امور به سختی می گذرد. هیچ مقام مسئولی از این 

حوزه صحبت نمی کند، هر جا را که بررســـی می کنیم، می بینیم 

حرفی از این صنف نیست. اگر وزارت ارشاد چیزی در چنته دارد، 

از حقوق نشر در دولت دفاع کند. دولت به همه اصناف تسهیلات 

می دهد جز صنف کتاب. من به شخصه به بانک رفتم و گفتم ما در 

این دو ماه خیلی آسیب دیده ایم، می شود وام بگیریم؟ در جواب 

می گویند صنف تان جزء این مشاغل آسیب دیده نیست و به شما 

وامی تعلق نمی گیرد.«

ســـعید مکرمی اضافه کرد: »همه اینها نشان می دهد، برگزاری 

مجازی کتاب یک شـــو است، یک شـــو در این اوضاع بلاتکلیف 

وزارت ارشـــاد که هنوز رئیس موسسه نمایشگاه های آن مشخص 

نیست. ادغام سه موسسه ارشاد همچنان بلاتکلیف است. امیدوارم 

دوستان حال صنف کتاب و نشر را با این حرف  ها خراب تر از این 

نکنند.«

مدیر انتشارات اسم درمورد برگزاری نمایشگاه بعد از بحران کرونا و 

در آبان ماه امسال گفت: »درمورد برگزار شدن نمایشگاه کتاب، بعد 

از کرونا باید به عنوان کسی که هم ناشرم و هم کتابفروشی دارم، 

بگویم برگزاری نمایشـــگاه کتاب برای صنعت نشر ما بسیار مهم 

اســـت، اما وقتی از اردیبهشت خارجش کنیم و ببریم در آبان ماه 

کـــه این روز ها این تاریخ را زیاد می شـــنویم، یک اتفاق خطرناک 

دیگری می افتد که اگر درست بررسی درست نشود، قوز بالای قوز 

دیگری رخ می دهد. همیشه 6ماهه دوم سال نه تنها برای کتاب 

بلکه برای همه اصناف پررونق است. در 6ماهه دوم کتابفروشی  ها 

اوضاع بهتری دارند، به نسبت پخش کنندگان کتاب اوضاع خوبی 

دارند. وقتی نمایشـــگاه کتاب در اردیبهشت برگزار می شود نرخ 

تولید کتاب در ماه  های بعدی نمایشگاه به شدت پایین می آید. 

پـــس عملیات تولید به 6ماهه دوم می افتد. اما اگر نمایشـــگاه 

کتاب در آبان برگزار شود، آن رکود چندماهه تا اسفند ادامه پیدا 

می کند؛ چون مشـــتریان کتاب، سبد خریدشان را در نمایشگاه 

انجام داده اند و دیگر خریدی ندارند. در 6ماهه اول امســـال که 

نشـــر آسیب دیده است، با برگزاری نمایشگاه در آبان دوباره ضرر 

دیگری به نشر وارد می کنیم.«

مکرمی در پایان گفت: »همان طور که المپیک و نمایشگاه بلونیا، 

یک ســـال عقب افتاد، ما هم می توانیم این کار را انجام بدهیم، 

ارشـــاد آن هزینه میلیاردی را که هر سال برای برگزاری نمایشگاه 

کتاب انجام می داد، برای کمک به صنف کتاب و نشر به کار گیرد 

و به کتابفروشان تسهیلات بدهد.«
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